
SZEGEDITÜKÖRKÖR
A VÁROS KÖZÉRDEKŰ INFORMÁCIÓS LAPJA2025. JANUÁR 20., HÉTFŐ

Borovics Tamás huszonhét éve SzegedenMagyarország az EU legszegényebb országa

5.

Január 25-ig viszik el a kidobott fenyőket

10.

Elkezdte a vb-t a válogatott

2. 7.

Górcső alatt a szegedi honatyák Februártól újra kétirányú
a Dankó és a Bihari utca

Nyáron egyirányú forgalmi rendet vezettek be Felsőváro-
son, amin most lakossági kérésre módosítanak: visszaál-
lítják a kétirányú forgalmat a Dankó Pista utca (képünkön) 
József Attila sugárúttól Szilléri sugárútig terjedő szakaszán, 
valamint a Bihari utca 22. szám előtti szervizúton. Cikkünk 
az 5. oldalon

G
órcső alá vettük 
Szeged két or-
szággyűlési képvi-
selőjének tavalyi 

teljesítményét. Szabó Sándor 
(MSZP) többször javasolta, 
hogy emeljék meg a családi 
pótlékot, amelynek összege ti-
zenhat éve változatlan, de ezt 
elutasította a Fidesz. Mihálffy 
Béla (KDNP) lényegében a 
kormányzati mantrát tolta: a 
háború rossz, a béke jó. Sza-
bó Sándor jóval aktívabb volt: 
háromszor annyit beszélt és ti-
zenháromszor több indítványt 
nyújtott be tavaly a parlament-
ben, mint Mihálffy Béla.

Bővebben a 2. oldalonSzinte teljes a létszám az Országgyűlésben, ami nem túl gyakori. 

Forró jövő, hűsítő tervek:
Szeged fenntartható városfejlesztése

M
ára valósággá 
vált, ami néhány 
éve még elkép-
zelhetetlennek 

tűnt. Nem is olyan régen még 
a 12 fok körüli éves középhő-
mérséklet is magasnak szá-
mított Magyarországon, sőt 
a kétezres évek előtt a 11 
fok feletti is ritkaságszámba 
ment. Tavaly azonban 14 fo-
kos átlaggal minden idők leg-
melegebb évét mérték Sze-
geden, amely különösen érin-
tett a klímaváltozás kedvezőt-
len hatásaiban. Városunkban 
tavaly a tizenkét hónapból ti-
zenegyben átlagon felüli volt 
a meleg. A valaha volt leg-
melegebb március után jött 
a rendkívül forró nyár, amikor 
egymást követték a hőhullá-
mok, sorra dőltek meg a re-
kordok a napsütéses órák, a 
trópusi éjszakák, a hőség- és 
forrónapok számában. Meg-
tapasztaltuk a hőszigetjelen-
séget is, amikor sötétedés 

után is nyolc-tíz fokkal volt 
melegebb Szegeden, mint a 
környékén. A szakértők sze-
rint a tavaly tapasztalt hőhul-
lámokból egyre több lesz Sze-
geden.

Szeged városa évek óta 
elkötelezetten dolgozik a klí-
maváltozás káros hatásainak 
enyhítésén. Az önkormányzat 
több mint egy évtizede olyan 
stratégiát és cselekvési ter-
vet követ, amely kiemelten 
kezeli a zöld szempontokat, 
a fenntarthatóságot a város-
fejlesztésben, ezáltal biztosít-
va az egészséges és élhető 
környezetet. A hőszigethatás 
mérséklésére indított uniós 
programban azon dolgozik az 
önkormányzat a szegediek-
kel, hogy csökkentse a városi 
hőséget. Egy másik program-
ban pedig a zöld infrastruktú-
rát fejlesztik tovább, köz- és 
magánterületeken mintaker-
tek kialakításával.

Cikkünk a 3. oldalon
A hőmérsékletmérések kezdete, 1901 óta a tavalyi év volt a legmelegebb Magyarországon. Szegeden 14 fok volt az 
éves középhőmérséklet az elmúlt évben.
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támogatásra. „Az államnak 
olyan összeget kell biztosí-
tania a gyermekneveléshez, 
ami a mai árakhoz mérten 
valódi segítséget nyújt a csa-
ládoknak. Ezért nemcsak 
a családi pótlék, hanem a 
gyes, a gyet, valamint az 
anyasági támogatás jelen-
tős és azonnali megemelé-
sére is szükség van, és nem 
pusztán a megduplázására, 
hanem a megtriplázására” 
– jelentette ki Szabó Sán-
dor az Országgyűlésben. El-
mondta: Lengyelországban 
80 ezer, Horvátországban 
23 ezer, Szlovákiában 24 
ezer, Romániában 23 ezer, 
nálunk viszont 2008 óta 
12 ezer 200 forint gyerme-
kenként a családi pótlék ösz-
szege. Bár a családi pótlék 
emelését többször is indítvá-
nyozta tavaly Szeged ellen-
zéki képviselője, azt mindig 
elutasította a Fidesz.

Szabó tavalyi parlamenti 
munkájának középpontjá-
ban a gyermekek, a nyugdí-
jasok és az önkormányza-
tok álltak. Áprilisban arról 
beszélt a T. Házban, hogy a 
magyar nyugdíjak értéke a 

vásárlóerő tekin-
tetében az uniós 
átlag 52 százalé-
káról 45 százalé-
kára esett vissza. 
„A nyugdíjasok 
fele 190 ezer 
forintból vagy 
annál kevesebb 
nyugdíjból él, sőt 
félmillió nyugdí-
jas még a létmi-
nimumnál is ke-
vesebbet kap. A 
nyugdíjasok nagy 
többsége nehe-
zen tud megélni 
a nyugdíjból. A 

relatív elszegényedés töme-
ges méreteket ölt” – mond-
ta felszólalásában. Szerin-
te egymillió forintot vett ki 
minden nyugdíjas zsebéből 
a kormány azzal, 
hogy csak infláci-
ókövető nyugdíj- 
emelést valósí-
tott meg a vegyes 
i n d e x á l á s s a l 
szemben. Ami-
kor erre a Fidesz 
oldaláról „el-
múltnyolcévezni” 
kezdtek, Szabó 
Sándor megje-
gyezte: „Szelek-
tív a memóriája, 
államtitkár úr, 
hiszen azt elfelej-
tette elmondani, 
hogy a baloldali 
kormányok ve-
zették be a 13. 
havi nyugdíjat, 
mint ahogy a bal-
oldali kormányok vezették 
be a nyugdíjprémiumot is, 
önök pedig hosszú éveken 
át nem adták azt vissza, 
noha megígérték.”

Novemberben a 2025-ös 
költségvetésről szóló vitá-
ban elmondta, hogy a kor-
mány elvette az oktatás, az 
egészségügy, a hulladékgaz-
dálkodás és számos más, 
helyi döntést igénylő terület 
irányításának jogát az ön-
kormányzatoktól. Hangsú-
lyozta: a kormány sokkal 
több forrást vett el az önkor-
mányzatoktól, mint amennyi 
feladatot átvállalt. Szegedtől 
2025-ben már több mint 5 
milliárd forintot von el a 
kormány szolidaritási adó-
ként és több mint egymilliár-
dot az iparűzésiadó-többlet 
sarccal.

Mihálffy Béla (KDNP) ta-

valy három javaslatot nyúj-
tott be, és öt alkalommal ösz-
szesen negyedórát beszélt a 
T. Házban. A kormánypárti 
képviselő a Homokhátság 
vízpótlásán túl leginkább 
csak a kormánypropagandát 
mondta föl a felszólalásai-
ban. Ez volt a kormányzati 
mantra: nem kérünk a há-
borúból, mert az halált hoz; 
csakis a béke a megoldás; 
a háborún nyerészkedők-
nek útjában áll a békepárti 
Magyarország, ezért is gu-
rította ide a dollármilliókat 
Soros György a dollárbalol-
dalon összetömörült ballibe-
rális, gyurcsányista alakulat 
finanszírozására. (Taps a 
kormánypárti padsorokból.) 

Mihálffy alákérdezett még 
Pintér Sándor belügyminisz-
ternek is: „Kitart-e a kor-
mány a brüsszeli zsarolással 
szemben?” Igen. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)

Ez utóbbi kérdés arra 
vonatkozott, hogy az Euró-
pai Unió Bírósága júniusban 
200 millió euró megfizetésé-
re kötelezte Magyarországot, 
továbbá napi egymillió eurós 
bírságot rótt ki. A kormány 
úgy döntött, hogy nem fizet, 
hanem jogi úton támadja 
meg az ítéletet. A büntetés 
oka, hogy Magyarország 
nem tartotta be az uniós 
migrációs szabályokat. Az 
Európai Bizottság többször 
cáfolta a magyar állítást, 
miszerint a bírósági döntés 
végrehajtása megnyitná az 
utat az illegális migrációnak.

Sz. C. Sz.

2 AKTUÁLIS

Sulyok Párizsban
Több mint 228 millióba került 3 nap 

az olimpián az adófizetőknek

Több mint 228 millió forint-
ba került a köztársasági el-
nök (képünkön feleségével 
látható, Párizsban) és dele-
gációjának szállása a párizsi 
olimpia idején, noha Sulyok 
Tamás mindössze három 
napot töltött ott – értesült a 
HVG. A lap szerint az államfő 
18 éjszakára foglalt szál-
lást Párizs egyik legdrágább 
szállodájában, ahol a 15 
szoba éjszakánként átlago-
san 850 ezer forintba került. 
Bár Sulyok rövidebb időre és 

kisebb kísérettel utazott, a 
foglalás lemondása nem volt 
lehetséges, ezért a teljes 
összeget ki kellett fizetni.

Utolsó helyen
Hazánk az Európai Unió  
legszegényebb országa

M
agyarország a 
térségbeli or-
szágoktól is 
jócskán lesza-

kadt ezen az egyes orszá-
gok árszínvonalai közötti kü-
lönbségeket kiküszöbölő vá-
sárlóerő-paritáson számolt 
tényleges fogyasztás (angol 
rövidítése AIC) alapján készí-
tett listán. A 76 százalékos 
horvátok és 77 százalékos 
szlovákok vannak hozzánk 
legközelebb, minden más 
térségbeli állam AIC-je meg-
haladja az uniós átlag 80 
százalékát.

Az átlagot a nagyon gaz-
dag országok húzzák fel, 
hiszen az olaszokkal együtt 
csak 11 ország éri el az EU 
átlagát, és ha csak hajszállal 
is, de már az írek is elmarad-
nak tőle.

A magyar jólét elpárolgá-
sának ékes jele, hogy a lis-

tán most először végeztünk 
az utolsó helyen – még ha 
holtversenyben is –, miköz-
ben például 2010-ben még 
öt országot is megelőztünk. 
Bár akkor csak az EU átla-
gának 62 százalékát értük 
el, mögöttünk volt Horvát-
ország (61 százalék), Észt- 
ország (60), Románia (55), 
Lettország (54) és Bulgária 
(45 százalék). Vagyis 2010 
óta a magyar jólét csak 8 
százalékponttal került köze-
lebb az uniós átlaghoz, mi-
közben a román több mint 
30 százalékponttal, de még 
a bolgár is 25-tel. 

Ha pedig 2005-ig, az 
EU-csatlakozás utáni első 
teljes évig megyünk vissza, 
akkor azt látjuk, hogy még 8 
ország volt mögöttünk a jólé-
ti rangsorban, és a térségből 
csak a csehek és a szlové-
nok álltak előttünk.

Magyarország és Bulgária holtversenyben az Európai Unió 
két legszegényebb országa az európai háztartások tényle-
ges fogyasztása alapján készített Eurostat-adatsor szerint 
– olvasható az Euronews cikkében, amit a 444.hu szemlé-
zett. A decemberben megjelent adatsor szerint a magyar 
és a bolgár fogyasztás egyaránt az uniós átlag 70 százalé-
ka volt, míg az éllovas Luxemburgban 136 százaléka.

Szabó Sándor: Szelektív
a memóriája, államtitkár úr!
Górcső alá vettük Szeged 
két országgyűlési képvise-
lőjének tavalyi teljesítmé-
nyét. Szabó Sándor java-
solta, hogy emeljék meg a 
családi pótlékot, amelynek 
összege tizenhat éve válto-
zatlan, de ezt elutasította a 
Fidesz. Mihálffy Béla lénye-
gében a kormányzati mant-
rát tolta: a háború rossz, a 
béke jó.

Sz
abó Sándor 
(MSZP) tavaly 
14 alkalom-
mal emelke-

dett szólásra, és összesen 
42 percet beszélt. Szegedről 
tizennégyszer beszélt felszó-
lalásai során a T. Házban. 
Szeged ellenzéki ország- 
gyűlési képviselője tavaly 
huszonnégy önálló, valamint 
tizenöt, ellenzéki képviselők-
kel közös indítványt nyújtott 
be az Országgyűlésben.

Javasolta például a csa-
ládi pótlék összegének eme-
lését. Ezt több mindennel 
indokolta:

a családi pótlék az 
egyetlen olyan juttatás Ma-
gyarországon, ami alapeset-
ben minden gyermek után 
alanyi jogon jár,

az összeg 2008 óta 
egyetlen fillérrel sem válto-
zott,

soha nem volt olyan 
alacsony a születések szá-
ma, mint most,

a gyermekszegénység 
másfélszeresére nőtt az el-
múlt két évben.

Felszólalásában elmond-
ta: míg 2009-ben a GDP 2,2 
százalékát, addig 2023-ban 
már csak az 1,1 százalékát 
költötte a kormány család-

FELSZÓLALÁSOK SZÁMA ÉS IDEJE,
BENYÚJTOTT JAVASLATOK SZÁMA

Szeged országgyűlési képviselőinek aktivitása 
2024. január 1. – december 31.

Szabó Sándor 
(MSZP)  

14/42 perc 
39 javaslat

Mihálffy Béla 
(KDNP)  

5/15 perc  
3 javaslat

Forrás: parlament.hu, SZT-grafika

Mihálffy Béla felmondta a parlament-
ben a kormánypropagandát.

Szabó Sándor többször is javasolta a 
parlamentben, hogy emeljék meg a 
családi pótlék összegét, de azt mindig 
elutasította a Fidesz. Fotó: MTI/Koszti-
csák Szilárd
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Lakner Zoltán

Nem látszik 
békeévnek 

olcvan éve lesz idén, hogy véget ért a má-
sodik világháború, amely nemcsak az em-
beriség vérontásai közül volt a legnagyobb, 
de a rákövetkező évtizedek feszültségeinek 

melegágyául is szolgált. 
És mégis, egyúttal olyan történelmi megrázkódtatásnak is 

bizonyult, amiből helyesnek tűnő következtetéseket vontak le 
számos társadalomban. E kataklizma megszenvedett tanul-
ságai nyomán léptek a nyugati országok egységesen a de-
mokrácia és ki-ki a maga módján a jóléti állam kiépítésének 
útjára. Felismerve, hogy a demokráciák nem háborúznak egy-
mással, a jóléti intézményrendszer pedig képes megakadá-
lyozni azt, hogy elviselhetetlen belső társadalmi feszültségek 
keletkezzenek, amiket aztán kívülre irányuló konfrontációval 
próbál feloldani a felelősség elől menekülő vezetőréteg. Járu-
lékos haszonként a demokrácia és a jólét kombinációja olyan 
vonzerőt jelentett, ami kiiktathatatlan destabilizáló tényező-
jévé vált a különféle ideológiájú diktatúráknak, hozzájárulva 
előbb-utóbb bekövetkező bukásukhoz.

Mindez távolról sem jelenti azt, hogy a nyugati országok 
minduntalan Grál-lovagként viselkedtek volna; nem vélet-
len, hogy a függetlenségi mozgalmak világszerte arra töre-
kedtek, hogy a gyarmattartó demokráciák uralmától meg-
szabaduljanak. De éppen a második világháború közvetett 
következményei közé tartozott az is, hogy a gyarmattartók 
egy ponton feladták a közvetlen erőszak alkalmazását, és 
ha más módon továbbra is törekedtek a befolyásuk fenntar-
tására a glóbusz számos pontján, kénytelenek voltak utat 
engedni a függetlenségi törekvéseknek. Az sem volt mind-
egy, hogy a befolyásszerzés maga is demokratikus formu-
lákba csomagolva történt: ennek minden képmutatáson túl 
voltak azért járulékos előnyei, hiszen maga a kimondott szó 
korlátozta, hogy mit mertek megtenni saját érdekeik érvé-
nyesítéséért.

Itt, Közép-Európában sokan és sokat tudnak mesélni ar-
ról, hogy a demokratikus átalakulás mindezzel együtt nem 
éppen az eufória, a tűzijáték és a sétagalopp változó ösz-
szetételű keveréke. Éppenséggel a magyar társadalom nagy 
része szemében a demokratikus átalakulást eleve leértékel-
te, hogy annak az évei, a nyolcvanas-kilencvenes évtizedek 
fordulóján egybeesett és szorosan össze is függött az addigi 
hétköznapi biztonsági kapaszkodók elvesztésével. Mifelénk 
a demokráciával kapcsolatos várakozás tulajdonképpen 
egyidős a demokráciában való kételkedéssel. De azért ezek 
egymáshoz viszonyított aránya talán mégsem mindegy.

Sokféle várakozással ellentétben, ahogy haladunk előre 
a huszonegyedik században, úgy tűnik, hogy ez a demok-
rácia megkérdőjelezésének történelmi időszakává válik, így 
egyúttal a demokrácia védelméért zajló küzdelem, s remél-
hetőleg nem csupán utóvédharc korává. A „létező demokrá-
ciák” számos tényleges problémájának jogos felemlítése és 
az értékeket hangoztatók gyakori képmutatásának bírálata, 
e kritika ereje már nem csupán a vakolatot veri le a demok-
rácia díszes építményeiről, de egyre gyakrabban magát a 
falat is átüti. Azaz már nemcsak a képmutatás áll támadás 
alatt, de maguk az értékek is megkérdőjeleződtek. Márpedig 
nagyon nem mindegy, hogy valaki azért kritikus a demokrá-
ciákkal, mert javítani akar rajtuk, vagy azért, hogy a kritika 
ürügyén megsemmisítse őket.

A második világháború nagy tanulsága volt, hogy a több 
demokrácia szilárdabb békéhez vezet. Jelenkorunk újnak 
maszkolt, valójában ősrégi találmánya, hogy az erős elveszi, 
amit akar. Nem hangoztat elveket, amelyekben úgyis egyre 
kevesebben hisznek. Ám aki így cselekszik, az mondjon bár-
mit, sem demokráciát, sem békét nem hoz.

NY

Tavaly Szeged volt az ország
egyik legmelegebb városa

A tavalyi év volt a legme-
legebb Magyarországon 
azóta, hogy 1901-ben meg-
kezdődtek a rendszeres 
hőmérsékletmérések. Sze-
geden 14 fok volt az éves 
középhőmérséklet az el-
múlt évben – tájékoztatott 
a HungaroMet.

T
avaly a középhőmér-
séklet országosan 
12,91 Celsius-fok 
volt, ami 2,1 fok-

kal haladta meg az 1991 és 
2020 között mért 10,72 fo-
kos átlagot, és a legmaga-
sabb éves átlag a XX. század 
kezdete óta – írta honlapján 
a HungaroMet. Az eddigi leg-
melegebb a 2023-as év volt, 
aminek évi középhőmérsék-
letét 0,7 fokkal haladta meg 
a 2024-es esztendő. A ta-
valyi év középhőmérséklete 
síkvidéken sokfelé 13 fok fe-
lett alakult, az Alföld déli ré-
szén általában a 13,5 fokot 
is meghaladta, a déli határ 
közelében pedig a 14 fokot 
is elérte.

Szegeden a tavalyi év 
volt a legmelegebb a méré-
sek történetének kezdete 
óta a 14 fokos éves közép-
hőmérséklettel – írta Tóth 
Béla. A dél-alföldi időjá-
rás-kedvelők oldal alapítója 
elemzésében azt írta, hogy 
1870 óta vannak a város-
ból éghajlati adatsorok a 
HungaroMet klímaarchívu-
mában. Rekordot hozott a 
tavalyi év Szegeden a nap-
sütéses órák számában is. 
A korábbi rekord a 2022-es 
2615,7 óra volt. Tavaly 3,2-
vel több, 2618,9 óra volt a 

napsütéses órák száma vá-
rosunkban.

Már tavasszal lehetett 
tudni, hogy rendkívüli lesz az 
év, hiszen az eddigi legmele-
gebb márciust regisztrálták 
Szegeden. Aztán jött a rendkí-
vül forró nyár, és sorra dőltek 
a rekordok. Szegeden a vala-
ha volt legforróbb július volt 
a tavalyi. A trópusi éjszakák 
havi számában óriási abszo-
lút rekord dőlt meg: 13 olyan 
éjszaka volt Szegeden, ami-
kor nem csökkent 20 fok alá 
a minimum hőmérséklet. A 
korábbi rekord hét éjszaka 
volt. Az augusztus is rekordo-
kat hozott a trópusi éjszakák, 
a hőség- és forrónapok szá-
mában. Tóth Béla szerint nem 
oly régen még a 12 és 13 fok 
közötti éves középhőmérsék-
leten is hüledeztünk Szege-

den, sőt a kétezres évek előtt 
a 11 fok feletti is ritkaság volt.

Nemrégiben Gulyás Ágnes 
szegedi klímakutató beszélt 
arról, hogy a hosszú hőhullá-
mok alatt megtapasztaltuk a 
hőszigetjelenséget is, amikor 
sötétedés után akár nyolc-tíz 
fokkal is melegebb volt Sze-

geden, mint a környékén. A 
szakember szerint ilyen hő-
hullámokból egyre több lesz 
Szegeden.

Szeged város önkor-
mányzata aktív szerepet vál-
lal a fenntarthatóságért:

jelentős erőfeszítése-
ket tesz az energiahatékony-
ság növelése érdekében,

támogatja a megújuló 
energiaforrások alkalmazá-
sát,

folyamatosan fejleszti 
a fenntartható közlekedést 
a kerékpárút-hálózat és az 
elektromos járműpark bőví-
tésével,

valamint hosszú évek 
óta fejleszti és növeli zöldte-
rületeit,

hogy élhető maradjon a 
város.

Szeged város önkor-
mányzata olyan Európai 
Unió által támogatott prog-
ramokban is részt vesz, 
amelyek célja a klímaválto-
zás kedvezőtlen hatásainak 
enyhítése. Különböző meg-
oldásokkal csökkentik a vá-
rosi hőszigethatást, minta-
kertekkel fejlesztik tovább a 
zöld infrastruktúrát, és olyan 
fafajokat telepítenek, ame-
lyek jól tűrik a száraz városi  
klímát.

KERETES

KIEMELÉS
Hosszú hőhullámokból egyre 

több lesz Szegeden.

A legmelegebb évek Szegeden
1. 2024: 14 fokos éves középhőmérséklet
2. 2023: 13,3 fokos éves középhőmérséklet
3–5. 2018, 2019 és 2022: 12,9 fokos éves középhő-
mérséklet
6. 2014: 12,5 fokos éves középhőmérséklet
7. 2000: 12,4 fokos éves középhőmérséklet

A száraz városi klímát jól tűrő fafajokat ültettek ősszel a Kollégiumi úton. A fatelepítés 
fontos része a Zöld város programnak. Fotó: Kuklis István
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Példaértékű a 90 éves Kata Mihály pályája

Szeged városa nevében Kozma Mihály önkormányzati képviselő köszöntötte a 90. szüle-
tésnapján Kata Mihályt. Fotó: Kuklis István

A Batthyány-Strattmann 
László-díjjal kitüntetett 
Kata Mihály gyógyszerész, 
a Magyar Tudományos Aka-
démia doktora, egyetemi 
tanár, professor emeritus a 
napokban ünnepelte kilenc-
venedik születésnapját.

K
ata Mihály 1935. 
január 15-én szü-
letett Körösladány-
ban. Ál-

talános iskolai 
tanulmánya-
it szülővá-
rosában, a 
középisko-
lait Szeg-
halmon vé-
gezte. 1954-
ben érettségi-
zett, ami után a 
Szegedi Orvostudományi 
Egyetem (SZOTE) Gyógysze-
résztudományi Karán tanult 
tovább. 1959-ben kapta kéz-
hez a gyógyszerészdiplomá-
ját, 1960-tól a SZOTE Gyógy-
szertechnológiai Intézeté-

ben kapott állást, 1964-ben 
doktorált, summa cum laude 
minősítéssel, 1970-ben ki-
nevezték egyetemi docens-
nek. Kandidátusi értekezé-
sét 1978-ban védte meg, a 
kémiai tudomány kandidá-
tusa lett. Akadémiai doktori 
értekezését 1991-ben védte 
meg, a gyógyszerészeti tudo-
mányok doktora lett. 1993-
ban kapott egyetemi tanári 

kinevezést.
A gyógysze-

résztudomá-
nyi karon 
h u z a m o -
sabb ideig 
töltötte be 

a dékánhe-
lyettesi pozí-

ciót, 1982 és 
1988, majd 1991 

és 1993 között. 1962 
és 2007 között 431 tudo-
mányos publikációt adott 
közre. Szakmai és nyelvtu-
dása (orosz, német, angol) 
révén öregbítette a gyógy-
szerésztudományi kar és 

Szeged hírnevét a világban. 
A doktori iskolában huszon-
négy témavezetettje szerez-
te meg az abszolutóriumot, 
tizenhét egyetemi doktori 
értekezésnek volt témave-
zetője. Színvonalas jegyze-
teket írt a hazai és a külföldi 
hallgatóknak. Számos hazai 
szakmai társaság választot-
ta a tagjai sorába. 1976-tól 
tagja volt a Gyógyszerészet 
című szaklap szerkesztőbi-
zottságának.

Kata Mihály gyógysze-
részt, az MTA doktorát, egye-
temi tanárt, professor emeri-
tust kétszer is kitüntették a 
Batthyány-Strattmann Lász-
ló-díjjal.

Kata Mihálynak két fia, 
egy menye és három unokája 
van, akikre nagyon büszke.

Szeged városa nevében 
Kozma József önkormányzati 
képviselő és Farkas Katalin, 
a humán közszolgáltatási iro-
da munkatársa köszöntötte 
a 90. születésnapján Kata 
Mihályt.

A 90 éves Balázs István
állítja: a mértékletesség

a hosszú élet titka

Mindent megtermelt
a kertjében, amire

a családnak szüksége volt

B
alázs István 1934. december 22-
én született Makón, szegény család 
gyermekeként. Az általános isko-
la elvégzése után Szegedre került, 

villanyszerelő-tanulónak. A nyugdíjba vonu-
lásig az építőiparban dolgozott. Teherbírása, 
szorgalma és szakértelme miatt gyorsan ha-
ladt felfelé a ranglétrán. Balázs István min-
dig meghatározó alakja volt a közösségnek. 
A katonaságnál boksztehetségével vívta ki a 
felettesei figyelmét, nyugdíjas éveiben pedig 
a szőregi közösség oszlopos tagjaként meg-
alapította a Sárgarózsa Népdalkört, amely-
nek több mint tíz évig lelkes vezetője volt.

A munka mellett sportolt, kertet művelt, 
és sok időt töltött a családjával. Elmondása 
szerint a hosszú élet titka a mértékletesség 
– mindenben, így az evésben, ivásban, mun-
kában, sportban és hobbiban egyaránt.

Számos elismerése közül Szeged város 
bronzplakettjére, a Magyar Köztársasági 
Ezüst Érdemkeresztre és a 2024-ben ka-
pott Szőregért éremre a legbüszkébb.

Szeged városa nevében Avramov András 
önkormányzati képviselő és Farkas Katalin, 
a humán közszolgáltatási iroda munkatársa 
köszöntötte a 90. születésnapján Balázs Ist-
vánt.

T
óth Julianna 1935. 
január 1-jén szüle-
tett a mórahalmi ta-
nyavilágban. A szü-

lei mezőgazdasággal, főleg 
szőlővel és állattartással 
foglalkoztak. Julianna két fi-
útestvére után érkezett a 
családba. Elmondása sze-
rint nagy szeretetben teltek 
a gyermekévei. 1952-ben 
találkozott későbbi férjével, 
Számadó Tamással, aki ak-
kor katonatisztként szolgált 

Mórahalmon. 1953-ban egy-
bekeltek, és Szegedre köl-
töztek a könnyebb boldogu-
lás reményében.

Tóth Julianna a textil-
művek fonodájában he-
lyezkedett el, fonónőként. 
Harmincnyolc év után innen 
ment korkedvezménnyel 
nyugdíjba. A család 1967 ja-
nuárjában költözött Tápéra, 
ahol előbb egy kisebb, majd 
egy nagyobb házat húztak 
fel, amit fokozatosan szépít-

gettek. Julianna nagy szere-
tettel gondozta kertjét, ahol 
mindent megtermelt, amire 
a családnak szüksége volt. 
Egy lánya született. Jelenleg 
népes család veszi körül: lá-
nya, veje, három unokája és 
négy dédunokája.

Szeged városa nevében 
Szécsényi Rózsa önkor-
mányzati képviselő köszön-
tötte 90. születésnapján 
Számadó Tamásné Tóth Ju-
liannát.

Szeged városa nevében Avramov András önkormányzati képviselő és Farkas Katalin, 
a humán közszolgáltatási iroda munkatársa köszöntötte a 90. születésnapján Balázs 
Istvánt. Fotó: Kuklis István

Számadó Tamásné Tóth Julianna a családja körében. Szeged városa nevében Szécsényi 
Rózsa önkormányzati képviselő köszöntötte a 90. születésnapján Tóth Juliannát. 

Szakmai és 
nyelvtudása 

(orosz, német, angol) 
révén öregbítette a 

gyógyszerésztudomá-
nyi kar és Szeged hír-

nevét a világban.
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Már szervezik
a borfesztet

Szeged elbúcsúzott hűséges szobrászától

A 
Belvárosi temetőben vettek végső 
búcsút a 78 évesen elhunyt Kalmár 
Márton szobrászművésztől, aki végig 
hű maradt szülővárosához. Itt taní-

tott és alkotott, emlékét számtalan köztéri al-
kotás, köztük az Aranycsapatnak emléket állító 
szobor őrzi. Beszédet mondott Beliczai Mária 
szobrász, Pataki Ferenc festő és Márki Ernő, az 
asztalitenisz-szövetség megyei alelnöke, lévén, 
hogy Kalmár a pingpongban is tehetséges volt. 
Szeged nevében Binszki József és Kovács Ta-
más alpolgármester helyezett el koszorút Kal-
már Márton szobrászművész sírján. 

Februártól újra kétirányú
a Dankó és a Bihari utca

Februártól visszaállítják a 
kétirányú forgalmat a Dan-
kó Pista utca József Attila 
sugárúttól Szilléri sugárútig 
terjedő szakaszán, valamint 
a Bihari utca 22. szám előtti 
szervizúton.

N
agy Sándor város-
fejlesztési alpol-
gármester, Felső-
város önkormány-

zati képviselője fogadóóráin 
többször is téma volt a József 
Attila sugárút – Retek utca – 
Szilléri sugárút – Római körút 
által határolt terület közleke-
dése. A közgyűlés városüze-
meltetési, fejlesztési és kör-
nyezetvédelmi bizottsága ta-
valy augusztusban megsza-

vazta, hogy bizonyos utcák 
egyirányúak legyenek.

Felsővároson egyes ut-
cák közlekedése áttekinthe-
tetlenné vált a sok parkoló 
autó miatt, megnőtt a koc-
canások veszélye, illetve sok 
helyen tönkretették a zöldte-
rületet. A belvárosban a ha-
sonló helyzetek kiküszöbö-
lésére évtizedekkel ezelőtt 
megtörtént az utcák jelentős 
részének egyirányúsítása. 
Nyáron Felsővároson is be-
vezették ezt a megoldást, 
és egyirányúvá tettek kilenc 
utcát úgy, hogy kerékpárral 
továbbra is mindkét irányba 
lehetett közlekedni. Nagy 
Sándor már ekkor elmondta, 
hogy tesztelik a rendszert, 

és ha szükséges, változtat-
nak rajta.

A közgyűlés városüzemel-
tetési, fejlesztési és környe-
zetvédelmi bizottságának ja-
nuári rendkívüli ülésén Nagy 
Sándor elmondta, hogy a leg-
több lakossági észrevétel a 
Dankó Pista utca József Attila 
sugárúttól Szilléri sugárútig 
terjedő szakaszára, valamint 
a Bihari utca 22. szám előt-
ti szervizútra érkezett, ahol 
visszaállítják a kétirányú for-
galmat. A bizottság egyhangú 
döntése alapján a Szegedi 
Környezetgazdálkodási Nkft. 
február 3-ig elvégzi a szüksé-
ges kitáblázásokat, ami után 
újra kétirányú lesz a forgalom 
az érintett szakaszokon.

Hamarosan leszerelik a táblát, mert újra kétirányú lesz a Dankó Pista utca. Fotó: Kuklis 
István 

Január 25-éig szállítják el
a kidobott karácsonyfákat

Szegeden az elmúlt évek-
hez hasonlóan idén is meg-
szervezték a fenyőjáratot. 
Január 25-éig szállítják el 
a kidobott fákat, amelyek-
ből mulcsot készítenek, így 
hasznosulnak a város park-
jaiban.

Sz
eged magán-
házas és la-
kótelepi öve-
zetében a 

fenyőfák begyűjtését a Sze-
gedi Hulladékgazdálkodási 
Nonprofit Kft. idén is díjmen-
tesen végzi január 11. és 25. 
között.

Erre figyeljenek azok, 
akik a következő napokban 
kiteszik a fenyőfákat:

A fenyőfákat a kom-

munális hulladékgyűjtő 
edényzetek mellé helyezzék 
ki, reggel 5 óráig.

A kidobásra ítélt ka-
rácsonyfákat lecsupaszítva, 
díszek, fenyőtalp és szalon-
cukor-maradványok nélkül 
tegyék ki az ingatlan elé.

A másfél méternél 

nagyobb fákat a társaság 
szakemberei csak úgy tud-
ják elszállítani, ha azt a tulaj-
donosa előzőleg kettévágja, 
mivel a jármű garatrészébe 
nem helyezhető ennél na-
gyobb hulladék.

A szakemberek arra kérik 
a szegedieket, hogy a szelek-

tív gyűjtőszigetek és szelektív 
anyagok begyűjtésére kihe-
lyezett hulladékgyűjtő edé-
nyek köré ne helyezzék el a 
feleslegessé vált fenyőfáikat. 
A fenyőfák térítésmentesen 
leadhatók a hulladékudva-
rokban is, nyitvatartási idő-
ben. Bővebb információt a 
hulladékudvarokról a www.
szegedihulladek.hu-n ol-
vashatnak.

Makrai László, az ön-
kormányzati cég ügyvezető 
igazgatója a szeged.hu-nak 
elmondta: rendre 80-100 
tonna fenyőt gyűjtenek 
be ebben az időszakban. 
A fákat ledarálják, és ké-
sőbb a város közterülete-
in mulcsként hasznosítják  
újra.

Idén is tizenegy napos lesz a szegedi borfesztivál. Archív 
fotó: Iványi Aurél 

M
egkezdtük az idei szegedi borfesztivál, illetve a 
Szeged napja ünnepségsorozat szervezését– 
adta hírül Facebook-oldalán a Szegedi Városkép 
és Piac Kft. Azt írták, hogy a tavalyi évhez ha-

sonlóan 2025-ben is tizenegy napos lesz a borfeszt, a Gaszt-
roudvar és a Kincs tér, amit május 15. és 25. között ren-
deznek meg a Széchenyi, a Klauzál és a Dugonics téren. A 
Dóm téri Kavalkád május 23-tól 25-ig tart, míg a 24. Hídi vá-
sárt május 24-én és 25-én rendezik meg. 

Díjmentesen viszik el a kidobott fenyőfákat, amelyeket 
mulcsként hasznosítanak. 



2025. JANUÁR 20., HÉTFŐ6 MÚLTIDÉZŐ

Egy könyv, telis-tele magyar villamos mozdonyokkal
A nagy V címmel jelent 
meg egy impozáns kötet 
a magyarországi villamos 
mozdonyokról. A könyv 

szerkesztőjét és a kiadó 
tulajdonosát, Hámori Fe-
rencet (kis képünkön) a 
kötött pálya iránti elköte-
lezettségéről és szegedi 
emlékeiről kérdeztük.

A
ki csak kicsit is ér-
deklődik a kötött-
pályás közlekedés 
iránt, biztosan ol-

vasott már az interneten 
iho.hu-t, vagy kezébe vet-
te az Indóház magazint. Az 
Indóház Közlekedési Kiadó 
tulajdonosa és főszerkesz-
tője, Hámori Ferenc Szeged-

re járt a József Attila Tudo-
mányegyetem földrajz–tör-
ténelem szakára, illetve a 
2000-es évek elején hosszú 
ideig volt a Vasárnapi Dél-
magyarország szerkesztője. 
A vasúthoz fűződő rajongá-
sa a fiához is kötődik. 

– Amikor a nagyobbik 
fiam, aki már 34 éves, még 
karon ülő volt, éppen a fővá-
rosban laktunk, s átjártunk 
a Déli pályaudvarra mozdo-
nyokat nézni. Közülük az 
egyik, a híres, legendás tur-
csi orrú, a Nohab különösen 
lekötötte a figyelmét, ezért 
utánanéztem a neten, hogy 

ezek a mozdonyok merre 
járnak, hogy néz ki a ma-
gyarországi munkájuk. Vas-
úti fórumok hozzászólásai-
ból kiderült, hogy létezik egy 
előttem teljesen ismeretlen 
közösség Magyarországon, 
a vasútbarátoké. Ők azok, 
akik a leglehetetlenebb idő-
pontban, akár éjjel, fagyban, 
hóesésben várnak a sínek 
mellett egy ritka vonatot, ra-
jonganak értük, gyűjtenek a 
talpfatelítettség-jelző szög-
től a vasutas parolikon át a 
kéregjegyekig sok mindent. 
Viszont nem volt közös 
megjelenési fórumuk. Nekik 
hoztam létre még Szegeden 
az Indóházat, és bevontam 
őket a szerkesztésbe, mert 
bevallom, annyira, ahogy ők 
értenek a vasúthoz, én so-
sem fogok, nem is vagyok 
vasúti szakember, inkább 
szerkesztő-menedzsernek 
tartom magam – mondta a 
kezdetekről Hámori Ferenc. 
– Nagyon sokat segítettek 
az első években, hogy meg-
vethessük a lábunkat a saj-
tópiacon. A portfólió pedig 
folyamatosan bővült: több 
nyomtatott kiadványunk 

jelent meg, létrejött az In-
dóház online, azaz az iho.
hu, később különvonatokat 
is szerveztünk. Ilyen pél-
dául a csíksomlyói Székely 
gyors zarándokvonat, ami 
Szegedről is sok vendéget 
vonzott a 2010-es években. 
Elindítottuk az Isonzó Exp-
resszt, amelynek útjához a 
hagyományőrző szegedi – a 
doberdói hadszíntér kutatá-
sában komoly eredménye-
ket elérő – Meritum Egyesü-
let adott rengeteg muníciót.

A frissen megjelent kötet 
a tizennegyedik a kiadó tör-
ténetében. A címe azért A 

nagy V, mert a villamos moz-
donyok sorozatjele klasszi-
kusan a V betű. Szegeden 
legtöbben a V43-ast, a Szilit 
ismerik, de a kötet az ösz-
szes Magyarországon, azon 
belül a Ganznál, a Ganz és 
Társánál, majd a Ganz Villa-
mossági Művekben gyártott 
mozdonyt felöleli. Nagyon 
nagy merítés, mert 1892-
től, az első magyar gyártású 
villamos mozdonyoktól, egé-
szen pontosan az ausztriai 
Bleiberg és az észak-ma-
gyarországi Mizserfa szén-
bányáinak épített villamos 
bányamozdonyoktól követi 
nyomon a magyar villamos-
mozdony-gyártást. Ennek 
gyakorlatilag 1990-ben 
leáldozott, mert akkor a 
Ganz-gyáraknak a meg-
változott gazdasági kör-
nyezetben nem jutott elég 
friss levegő ahhoz, hogy 
működni tudjanak. A szer-
zők Süveges László és Vil-
lányi György, vas-, illetve 
rubindiplomás gépészmér-
nökök, mindketten a Ganz 
MÁVAG-nál dolgoztak, a 
járműfejlesztésben is részt 
vettek, tehát ennek a kor-
szaknak az utolsó részesei, 
adatközlő tanúi.

Az impozáns kötet fény-
képeit a szerkesztő, Hámo-
ri Ferenc az Indóház Kiadó 
elmúlt húsz év során ösz-
szegyűlt, legalább százezer 
felvételt felölelő fotóar-
chívumából válogatta. A 
gyűjtemény kincsei a vas-
útbarátok felajánlásaiból, 

hagyatékokból, a digitális 
másolatok archívumokból 
és a Közlekedési Múzeum 
könyvtárából származnak. 
A szerzőknek is fennma-
radt az 50-es, 60-as évek-
ből számos archív felvétele, 
amelyeket a kötetben be-

mutatnak. Így állt össze a 
292 oldalas mű, körülbelül 
hatszáz fotóval. Különle-
ges világot idéznek a Kan-
dó-mozdony vagy az olasz 
Centovalli-vasútra épített 
Ganz-mozdonyok réges-régi 
felvételei. Aki szereti a kö-
töttpályás közlekedést, az 
egyből felfogja a jelentősé-
gét annak, hogy a magyar 
vasútijármű-gyártás, ezen 
belül is a magyar villamos-
mozdony-gyártás az elmúlt 

130 évben milyen nagy 
tettekre volt képes. Külön 
ki kell hangsúlyozni Kandó 
Kálmán és Verebélÿ László 
nevét a vasútvillamosítás-
ban, és azoknak az áldoza-
tos munkáját és rendkívül 
szaktudását, akik nélkül az 

ágazat nem lett volna az, 
ami. Mára ez egy letűnt kor, 
mert nem volt állami akarat 
és érdekérvényesítő képes-
ség a vasúti járműgyártás 
fenntartására. Így most 
csak karbantartásra képes 
az ágazat.

– Lehet, hogy meglepő, 
de én a legszürkébb ipa-
ros, a leginkább elterjedt, 
350-nél is több példányban 
elkészült V43 sorozat, a Szi-
lik híve, illetve elkötelezett-

je vagyok. Itt is fűződik egy 
történet az idősebbik fiam-
hoz. Négy-öt éves lehetett, 
és videokazettát néztünk 
a legendás Nohabok szív-
szaggató búcsújáról. Azon 
feltűntek a Szilik is, mert a 
dízelmozdonyok helyett a 
villamosított vonalakon a 
V43-asok vették át a vonta-
tást. Ezt látva a fiam nagyon 
nekikeseredett, vigasztalha-
tatlanul sírva fakadt, mert 
„a Szilik elüldözték a Noha-
bokat”. Azt mondtam neki, 
hamarosan eljön az az idő, 
amikor a Szilik után fogunk 
krokodilkönnyeket hullajta-
ni, mert ezek is ötven-hat-
van éves járművek, ezek is 
ki fognak futni, és minden, 
ami a fiatalkorodhoz, a múl-
tadhoz kötődik, és akkor 
kedves volt, megszűnik, 
és bizony az is fájdalmas 
búcsú lesz – tette hozzá a 
szerkesztő. – Most még van 
ezekből a gépekből jócskán, 
ám előbb-utóbb eljön a kor-
szakváltás. Jönnek az új, 
jobb képességű masinák, 
és ezek a szürke eminenciá-
sok, akik tehervonatok, sze-
mély-, gyors- és expressz- 

vonatok élén egyaránt vitéz-
kedtek, és mind a mai napig 
kisebb-nagyobb megtorpa-
násokkal bár, de elszántan 
cibálják a Napfény Intercityt 
is, előbb-utóbb hiányozni 
fognak – nekünk, a vasút 
híveinek mindenfélekép-
pen. És hogy mit csinál a 
nagyfiú? Magától értetődő-
en a MÁV-nál dolgozik, a 
budai Gyermekvasúton vas-
útijármű-karbantartó.

Dombai Tünde

A V43 321 és 322 Sopronban, 2000 januárjában. A GYSEV Szilijei kezdetben még a MÁV-
nál kapott fényezésben jeleskedtek a vonatok élén. Később azonban megkapták a jellegze-
tes sárga csíkot és a mozdonyszekrény oldalán paralelogrammába foglalt GYSEV-logót. Az 
1990-es évek második felétől kék alapszínüket folyamatosan váltotta fel a zöld. A felvételt 
a Szegedről indult, most Balástyán élő Prohászka Csaba, a GYSEV akkori mozdonyreszorto-
sa készítette.

Ez a Ganz-gyártmányú villamos vonszoló a Bleiberger Berg- 
werks Unionnak készült. Az ausztriai Bleiberg történelmét 
túlnyomórészt a helyi ólom- és cinkbányászat alakította.

A Komáromig villamosított győri fővonal Kandó-mozdonyos nyitómenete a Keletiben, 
1932-ben. Kandó Kálmán már nem élhette meg az eseményt; az összesereglett méltósá-
gok közül a V40-eshez legközelebb Verebélÿ László, az első európai okleveles villamosmér-
nök, a magyarországi vasútvillamosítás kimagasló alakja áll.
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A tejesember, aki csak a színpadon szeretne gazdag lenni 
Borovics Tamás soha nem gondolt rá, hogy elmenjen Szegedről

– Ötvenévesnek lenni választóvíz 
szokott lenni. Készített számve-
tést?

– Nem gondolom, hogy az öt-
ven választóvíz lenne. Negyven-
négy-negyvenöt éves koromban már 
elkezdtem számot vetni azzal, mit 
értem el, és mi vár még rám. Semmi-
re nem jutottam. Soha nem volt iga-
zán tudatos az életem, mindig sod-
ródtam valahogy, és közben azon 
kapom magam, hogy eltelt ebben a 
házban huszonhét év.

– Nagyatádról sodródott Sze-
gedre.

– Pontosabban Kaszóból, ez egy 
Nagyatád melletti kis település, egy 
csodálatos erdő közepén, az erdé-
szet központja. Nagyapám és édes-
apám is erdészként dolgozott, evi-
dens volt egy tizennégy éves gyerek 
számára, hogy igyekszik a családi 
hagyományt folytatni. Így kerültem az 
erdészeti szakközépiskolába, amit 
el is végeztem. Ekkor már az a fajta 
romantika, amit korábban hallottam 
az erdészek munkájáról, teljesen ki-
halt. Jött a privatizáció, egészen fur-
csa és számomra ijesztő folyamatok 
indultak el, én pedig úgy éreztem, 
hogy ezt nem akarom csinálni.

– Hogyan indult el a színészet 
felé?

– Egy balatoni bulin fogalmazó-
dott meg az egyik barátom fejében, 
hogy próbálkozzunk meg a színé-
szettel, ezért jelentkeztünk a szín-
művészeti stúdióba, Békéscsabára. 
Nekem sikerült, neki nem, de a mai 
napig minden előadásomra eljön, ha 
már miatta lettem színész.

– Hogy került végül Szegedre?
– A békéscsabai igazgató, Kon-

der László ajánlott a szegedi színház 
akkori igazgatójának, Szikora János-
nak, aki le is szerződtetett 1997-ben. 
Ma már csak Gömöri Krisztán van itt 
azok közül, akikkel együtt érkeztünk.

– Nagyon kevesen töltenek el 
ennyi időt egy munkahelyen. Miért 
maradt itt?

– Őszintén szólva, nem tudom. 
Sokat beszélgettünk már erről a 
barátaimmal is, a mi szakmánkban 
nagyon ritka, hogy valaki egy helyen 
ennyi időt eltöltsön. Nem biztos, 
hogy ez jó, hiszen így kevesebb az 
impulzus, kevesebb a lehetőség a 
megújulásra. De én szerettem itt 
lenni, szerettem a körülöttem lévő 
embereket, itt lett családom, és sok 
minden ideköt a városhoz. Egyszerű-

en így alakult. Nem is gondolkodtam 
soha azon, hogy elmenjek innen.

– Huszonhét év alatt közel 
nyolcvan szerepet játszott el Sze-
geden, és tucatnyi filmben is szere-
pelt. Kívülről úgy tűnik, hogy ez egy 
nagyon egyenesen ívelő, zökkenő-
mentes pálya.

– Nagyon nagy szerencsém volt 
a pályámon. Valahogy mindig jól 
alakult az életem szakmailag is, 
meg emberileg is. Ezért nem is tu-
dok eléggé hálás lenni a sorsnak 
és a körülöttem lévő embereknek, 
akik engem megtartottak. Most azt 
tapasztalom, hogy kíváncsiak ránk 
az emberek, kíváncsiak a kultúrára. 
Nagyon sokat dolgozom, egy-egy hú-
zós időszak után nagyon elfáradok, 
és inkább szeretek visszavonulni, 
egyedül lenni. Kimenni a kertembe a 
családdal, a kutyámmal, együtt lenni 
a szüleimmel.

– Korábban Kaszás Attila-díj-
jal tüntették ki a kollégái, két éve 
Szeged Kultúrájáért elismerésben 
részesítette a város, és a közönség 
Dömötör-díjat szavazott meg ön-
nek. Melyik a kedvesebb, a szakma 
vagy a nézők elismerése?

– Egyáltalán nem teszek különb-
séget, nagyon fontos és nagyon jóle-
ső érzés, ahogyan megköszönik egy 
díjjal a munkámat, de azt gondolom, 
ez csak egy állomás az életben.

– Ha visszagondol az elmúlt 
évtizedekre, mit lát a legnehezebb-
nek? Hogyan élte meg például a co-
vid időszakát?

– Bármilyen furcsa, nagyon sze-
rettem a covidos időszakot. Akkor 
nagyon keveset és nagyon szűkített 
módon dolgozhattunk, ezért sokkal 
több időt tölthettem magammal; ne-
kem az az időszak olyan volt, mint 
egy önismereti tréning, egy belső 
utazás. Bizonyos értelemben még jól 
is jött, egyáltalán nem ijedtem meg 
tőle. Máskor egyik próba követi a 
másikat, egyik előadás a másikat. Az 
elmúlt fél évem kész horror volt, nem 
is tudom, a családom hogyan viselte 
el ép ésszel, mert szinte egyáltalán 
nem voltam otthon. Nem tudok elég-
gé hálás lenni nekik. Huszonegy éve 
vagyunk házasok a feleségemmel, 
szerintem elsősorban az ő érdeme, 
hogy máig együtt vagyunk, ő tartja 
össze a családot. Az ő odafigyelése, 
szeretete az, ami minden nehézsé-
gen átlendít bennünket. Az végtele-
nül sokat segít, hogy ő is a színházi 

Gyűlöli a premiereket, és ma már nem alszik két jelenet között a taka-
rásban, a covid pedig felért számára egy önismereti tréninggel. Hatá-
rozottan állítja, nem szeretné megnyerni a lottóötöst. Borovics Tamás, 
vagy ahogyan kollégái és barátai hívják, Boró, nemrég ünnepelte ötve-
nedik születésnapját. A Szeged Kultúrájáért díjas színész huszonhét 
évet töltött el a Szegedi Nemzeti Színház falai között. A népszerű mű-
vésztől interjúnkban azt is megkérdeztük, mi tartotta Szegeden.

világból jött, ismeri belülről ezt a vilá-
got, és könnyebben elfogadja.

– Minden szerepből rakódik le 
az ember személyiségébe valami?

– Igazából nem is nagyon aka-
rok mindig lerakni szerepeket, mert 
jóleső érzés, ha ott van bennem. 
Igyekszem nem úgy hazavinni, hogy 
a problematikáját is átadjam a csa-
ládnak. Előadás után hazamegyek, 
kiülök a teraszra, és átgondolom egy 
pohár ital mellett.

– Találkozott olyan szereppel, 
amivel egyáltalán nem tudott azo-
nosulni?

– Soha nem adtam vissza sze-
repet, és nem is kértem. Pontosab-
ban egyszer szereposztás előtt egy 
kósza félmondattal utaltam rá, hogy 
nagyon szívesen eljátszanám Char-
lie Gordon szerepét a Virágot Alger-
nonnak című darabban. Megkaptam 
a szerepet, és jól is sült el, nagyon 
szerették a nézők, és én is.

– Azt szokták mondani a színé-
szek, hogy a könnyű műfaj a legne-
hezebb!

– Ez valóban így is van. Nagyon 
nehéz jól csinálni, hogy egyszerre 
táncoljon és énekeljen és szöveget 
mondjon az ember.

– Ebből is kijutott, hiszen a He-
gedűs a háztetőn Tevjéjével olyan 
elődök nyomába lépett, mint Király 
Levente és Gregor József.

– Eleinte nyomasztott is egy ki-
csit, de azután rájöttem, hogy ezt 
nagyon gyorsan el kell engednem, 
mert akkor az egész próbafolyamat 

és az összes előadás egy folytonos 
összehasonlítgatás lesz számom-
ra. Az fogalmazódott meg bennem, 
hogy mindketten csodálatosak vol-
tak, semmiképpen sem akarom 
hozzájuk mérni magamat, én egy 
másfajta Tevjére gondoltam. Barnák 
László rendezővel próbáltunk olyan 
produkciót létre hozni, ami szeret-
hető, kedvelhető és igaz előadást 
eredményez.

– Úgy tűnik, sikerült is. A soka-
dik előadások is vastapssal érnek 
véget…

– Valóban nagyon szereti a kö-
zönség, de ez a történetnek is kö-
szönhető, meg a csapatnak, mert 
estéről estére hetvenen-nyolcvanan 
ott dolgoznak mögöttem kőkemé-
nyen, és mindenki kiteszi a lelkét az 
előadásért.

– A darab közönségtalálkozó-
ján úgy fogalmazott, hogy nagyon 
jókor találta meg Tevje szerepe. A 
lánya éppen akkor lett nagykorú, 
az előadás pedig a gyerekek elen-
gedéséről is szól.

– Nem is az a kérdés, hogy el-
engedjük a gyerekeinket, vagy sem, 
mert pontosan tudom, hogy az élet 
rendje az, hogy el kell engedni őket. 
Ennek a félelme, fájdalma, keserű-
sége, de valahol mélyen a boldog-
sága is megjelenik ilyenkor az em-
berben. Felneveltünk tisztességben 
egy gyermeket, aki boldog, aki a mai 
napig visszajár hozzánk, mindennap 
telefonál, de az elszakadás mégis 
mindig valamilyen fájdalommal jár, 

mert most már ő nem része a min-
dennapi életünknek. Persze tovább-
ra is aggódunk érte, figyeljük, ho-
gyan alakul a sorsa, hogy sikerüljön 
neki is megtalálni a maga útját. Pont 
ebben az időszakban talált meg ez a 
szerep, nagyon jó volt visszanyúlni a 
személyes tapasztalatokhoz.

– Nyáron apa és lánya közösen 
léptek fel a Szegedi Szabadtéri Já-
tékokon…

– Hosszas rábeszélésre vál-
laltam a Rebeccában szerepet, a 
lányom sugallatára, ő már Pestről 
jött vissza a szabadtérire egy szerep 
kedvéért. Valahogy úgy alakult, hogy 
én is játszottam ebben az előadás-
ban, de nem találkoztunk a színpa-
don, viszont minden jelenetét meg-
néztem a takarásból. Nagyon fura 
érzés volt…

– Izgul még a premierek előtt 
ennyi év után?

– Egyre rosszabb. Tulajdonkép-
pen gyűlölöm a premiereket. Egé-
szen más energiája van egy premi-
ernek, mint egy átlagos előadásnak. 
A második előadás már valamiért 
lezserebb és sokkal lazább. A pre-
miereken tapasztalt elvárás az évek 
során egyre nyomasztóbb lett szá-
momra. Tulajdonképpen minden 
fellépés előtt izgulok, ha meghívnak 
egy városi ünnepségre, hogy mond-
jak el egy verset, éveket öregszem. 
Korábban azt gondoltam, minél 
több időt töltök el a pályán, annál 
kevésbé lesz ez a stressz jelentős, 
de be kell látnom, hogy ez pont for-
dítottan arányos.

– Hogyan próbálja megoldani a 
feszültséget?

– Rágom a cigarettát, egyiket a 
másik után.

– Rebesgetik, hogy két jelenet 
között a takarásban is képes alud-
ni azért, hogy oldja a feszültséget, 
közben őrületbe kergeti ezzel a 
kollégáit.

– Az már nagyon régen volt, hogy 
képes voltam két jelenet között el-
aludni, ma már ennél sokkal jobban 
izgulok, és nagyobbak is a feladatok 
annál, mint hogy ezt megengedhes-
sem magamnak.

– Ha én gazdag lennék… – 
énekli a Hegedűs a háztetőn egyik 
jelentében a színpadon. Mit tenne, 
ha megnyerné a lottón az ötöst?

– Nem akarom megnyerni! Ne-
kem tökéletesen elég az, amink van. 
Van egy gyönyörű családom, egy há-
zam, két autónk és jó munkám, van 
mit tenni az asztalra. Nyilván jól jön 
a pénz, sokféle problémát képes 
megoldani, de egy többmilliárdos 
nyeremény annyira megváltoztatná 
az embert, hogy a francnak kell az.

Rafai Gábor

– Szerettem Szegeden lenni, 
szerettem a körülöttem 
lévő embereket, itt lett 
családom, és sok minden 
ideköt a városhoz. Egysze-
rűen így alakult. Nem is 
gondolkodtam soha azon, 
hogy elmenjek innen – fo-

galmazott Borovics Ta-
más. Fotó: Iványi 

Aurél
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Szegeden divat 
az olvasás

Egy személy – egy könyv

A Somogyi-könyvtár könyvajánló sorozatában Rakonczai 
László, egy multinacionális biztonsági cég szakmai igaz-
gatója és fotográfus Matthew McConaughey Zöldlámpa 
című kötetét ajánlja.

A
z élet országútja 
egyikünk számá-
ra sem kínál zök-
kenőmentes uta-

zást. Éles kanyarok, szűk 
szerpentinek, mély kátyúk, 
stoptáblák és piros lám-
pák nehezítik haladásun-
kat – néhol ködös a táj, sö-
tét a ránk boruló éjszaka, 
és megesik, hogy rossz úti-
társak ülnek autónkba. Ha 
azonban tudatosan és nyi-
tott szívvel haladunk, egy-
re ügyeseb-
ben vesszük 
az akadályo-
kat, és meg-
értjük, hogy 
azok is ér-
tünk vannak, 
így egyre több 
piros lámpát 
változtatunk 
zöldre. Ha ki-
tartunk, tanu-
lunk, és bát-
ran szembe-
nézünk mind-
azzal, amit 
a következő 
kanyar hoz-
hat, hamaro-
san megje-
lennek a gyorsítósávok, a 
hosszú egyenesek, a vég-
telen szabadság ígéreté-
vel kecsegtető távoli hori-
zontok, és a zöld lámpák 
régi barátként köszöntenek  
bennünket.

Matthew McConaughey 
könyve semmiképpen 
sem hagyomá-
nyos életrajzi 
mű. A ken-
dőzetlen, 
n y e r s 
ő s z i n -
t e s é g 
kéz a 
kézben 
sétál a 
könyv lap-
jain a szerelmi 
vallomás emelke-
dett líraiságával. Az egyik 
oldalon még kacagunk egy 
hétköznapi, banális hely-
zeten, a következőnél már 
a könnyünk csordul, ami-
kor magunkra ismerünk 
egy szívfacsaró történet-

ben. Kudarcok és sikerek, 
tünékeny illúziók és örök 
szerelmek, elutasítás és 
elfogadás, önmegtagadás 
és önmagunkra találás, pi-
rosból zöldre váltó lámpák, 
gyönyörű felismerések. A 
könyv lapjain Matthew szü-
letett mesélőként vezet 
végig élete legfontosabb 
állomásain, miközben rövid 
összegzésekben summázza 
az adott életszakasz legfon-
tosabb tanulságait.

Ez a könyv megindító, 
megrendítő, felemelő és 
nem utolsósorban: hihetet-
lenül szórakoztató. Aki egy 
könnyed olvasmányt szeret-
ne, hollywoodi csillogással, 
felszínes celebtörténettel, 
annak nem érdemes elol-
vasnia ezt a könyvet. Aki vi-

szont szeretne 
elmerülni egy 

m e s s z e 
fö ldeke t 
meg jár t 
u t a z ó 
történe-
t é b e n , 

aki sze-
retne a 

saját életére 
jobban rálátni, 

és ezáltal az élet 
és önmaga megismerésé-
nek útján több zöld lámpára 
szert tenni, annak kötelező.

Matthew McConaughey 
Zöldlámpa című kötete a 
Somogyi-könyvtárból kölcsö-
nözhető.

Matthew 
McConaughey 

könyve semmiképpen 
sem hagyományos élet-
rajzi mű. A kendőzetlen, 

nyers őszinteség kéz a kéz-
ben sétál a könyv lapjain 

a szerelmi vallomás 
emelkedett líraisá-

gával. 

Négy évszak a Füvészkertben

A 
Nap-Fény Nyugdí-
jas Fotókör Egye-
sület tagjai sétá-
ra invitálják a Sze-

gedi Tükör olvasóit az SZTE 
Füvészkertbe. A fotóköri ta-
gok tavasztól télig minden 
évszakban fotóznak a pom-
pás újszegedi kertben, mely 
2022-ben ünnepelte fenn-
állásának 100. évfordulóját. 
Ezekből a képekből válogat-
tunk. A témához kapcsoló-
dik a Négy évszak a Szegedi 
Tudományegyetem Füvész-
kertjében című film, mely az 
egyesület Facebook-oldalán 
(Nap-Fény Nyugdíjas Fotó-
kör) érhető el. Ősz a japánkertben. Fotó: Solymosi Gábor

Lótuszvirágzás. Fotó: Tarsoly Enikő Tél. Fotó: Juhász Istvánné

Napraforgó. Fotó: Huszár Imréné Tavasz. Fotó: Papdi Tiborné
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A szivárvány árnyéka

A 
nyári napok egyik 
szép jelensége a 
szivárvány. Pár per-
ces, szemet gyö-

nyörködtető színes fényhíd, 
félkörív, a napsugarak és az 
esőcseppek ölelkezése. Az 
embernél a szivárványhár-
tya egy alapvetően fényre-
kesz funkciójú, lapos lemez, 
amelynek négy milliméteres 
fényáteresztő nyílása a pu-
pilla.

A szivárványjelenség 
feltűnéséről az egyik 
legismertebb törté-
net a Bibliában 
szerepel. Noé, 
miután kiszállt 
a bárkából a 
vízözön után, ál-
dozatot mutatott 
be Istennek. Erre je-
lent meg válaszul az égen a 
szivárvány, azt jelképezve: 
többet nem pusztítja el a 
földet az Úr özönvíz által. A 
békesség, az ember és isten 
közötti szövetség szimbólu-
ma lett.

De a szövetség, a béke 

az elmúlt években valahol 
megszakadt. Három éve 
tart a háború a szomszédsá-
gunkban, s ha az egyik he-
lyen elalszik a láng, rögtön 
újra felizzik valahol. 

De ugorjunk vissza a 
szivárványhoz! Thomas 
Müntzer német vérta-
nú, radikális reformátor, 
forradalmár, apokalipti-
kus prédikátor részt vett 
az 1524–25-ös thüringiai 
parasztháborúban. Koráb-

ban Ágoston-rendi 
t e o l ó g i a t a n á r 

és plébános 
volt. Kiállt a 
p a r a s z t o k 
e r ő s z a k o s 

felszabadítása 
mellett, és saját 

maga is harcolt, 
szivárványos zászló alatt. 
Négyszáz évvel később, 

1919-ben a rövid időre 
függetlenné vált Örményor-
szág zászlójának javasol-
ta a szivárványos lobogót 
Martirosz Szárján festőmű-
vész, a 20. század során 

pedig a nemzetek feletti 
együttműködést sürgető 

mozgalom, illetve a béke-
mozgalom is magáévá tette 
a jelképet, hét színből álló 
változatban. 

Judy Garland (Dorothy) 
leghíresebb dala az Óz, a 
csodák csodája filmből az 
Over the Rainbow lett, a Va-
lahol a szivárvány felett, a 
mesék mennyországában. 
Az 1930-as években íródott, 
és a szöveg mondanivaló-
ja semmit nem veszített az 
érvényességéből: „Ó, vala-
hol a szivárvány felett kék 
madarak szállnak.” A szi-

várvány újra meg újra meg-
ragadja szívünket. Az Ahol 
a szivárvány véget ér című 
romantikus szerelmes film 
2015-ből a fiatalkori dönté-
sek javíthatóságáról szól, 

de Kovács Kati slágere is 
így hangzott: „Hallottam 
egy régi mesét, / el nem 
feledem. / Ha átmegyek 

a szivárványon, / boldog 
lesz életem.”

Nálunk azonban a me-
seszép romantikát a rideg 
valóság váltotta le. A Szivár-
ványcsaládokért Alapítvány 
által kiadott Micsoda csa-
lád! című, azonos nemű pá-
rok életét bemutató gyerek-
könyv miatt a Líra Könyv Zrt. 
250 ezer forintos bírságot 
kapott a fogyasztóvédelmi 
hatóságtól. 

Az eredetileg pedofilok 
elleni szigorú fellépésről 
szóló, az utolsó percben ki-
egészített, immáron inkább 
melegellenesnek hívott tör-
vény hatásait Európa-szerte 
elítélik, de Orbán és bandája 
ezt beavatkozásnak minősí-

ti. Noha az egyházak szekré-
nyeiből egymás után hulla-
nak ki a pedofil papok, gyors 
nyugdíjazáson kívül más ba-
juk nem történik.

Még a 2019-es EP-kam-
pányban a Fidesz egyik fői-
deológusának tekinthető 
Kövér László házmester 
a pedofíliához hasonlítot-
ta azt a követelést, hogy 
a homoszexuálisok háza-
sodhassanak, és gyereket 
fogadhassanak örökbe. A 
gyermekvédelminek neve-
zett, de valójában melegelle-
nes törvény hozzájárul 
az LMBTQI-em-
berek megbé-
lyegzéséhez 
és a felé-
jük irányu-
ló negatív 
s z t e r e o -
t í p i á k -
hoz. Szinte 
nincs lehető-
ség a szexuális 
és nemi kisebbségek éle-
tének, küzdelmeinek és 
történeteinek bemutatá-

sára és a szolidaritásválla-
lásra. 

Az Országgyűlés 2021. 
június 15-én elfogadta a pe-
dofil bűnelkövetőkkel szem-
beni szigorúbb fellépésről, 
valamint a gyermekek vé-
delme érdekében egyes tör-
vények módosításáról szóló 
2021. évi LXXIX. törvényt, 
amely számos területen tett 
lépéseket a gyermekek vé-
delme érdekében. 

Keresd az ellenséget, 
hogy csak benned bízzanak?

Itt az új év. Folytatódik 
az álkeresztény bűn-

szövetkezetek, 
oligarchák vi-

rágzása, a 
b ű n ö s ö k 
magaszta-
lása, a má-
sok mega-

lázása, az 
ország pusz-

tulása. Merjek 
boldog új évet kíván-

ni? Vagy várjuk belenyugvás-
sal a csodatévő szivárványt?

Dr. Zsadányi Nagy Csaba

Itt az új év. 
Folytatódik az ál-

keresztény bűnszö-
vetkezetek, oligarchák 
virágzása, a bűnösök 

magasztalása, a mások 
megalázása, az or-
szág pusztulása.

Merjek boldog új 
évet kívánni? Vagy 

várjuk belenyugvással 
a csodatévő szivár-

ványt?

Keresd az el-
lenséget, hogy 
csak benned 

bízzanak? 
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Sportmix

BL-GYŐZTES ÉRKEZETT. Zsi-
ga Gyula januártól a PICK Ké-
zilabda Akadémia kötelékében 
is szerepet vállal: a Bajnokok Li-
gája-győztes edző sportigazga-
tóként dolgozik a szegedieknél.

„Az akadémiai szakmai 
stáb tagjaként a pre akadémiai 
korosztályok szakmai munkájá-
nak felügyelete, hatékonyabbá 
tétele és az utánpótlásban dol-
gozó edzők mentorálása az el-
sődleges feladatköröm. Az első 
megbízatásom június végéig 
szól, egy egymásra épülő szak-
mai irányvonalat szeretnék ki-
alakítani, amely egymáshoz kö-
zelíti az életkori sajátosságokat 
és a szakmai képzettségi szin-
teket. A cél az, hogy a szegedi 
utánpótlásból több fiatal tehet-
ség kerüljön be az akadémiai 
közegbe” – mondta a szegedi-
ek honlapján a tréner, aki a Du-
naferr női csapatával nyert BL-t 
1999-ben, 2004 és 2007 kö-
zött pedig Németh András kapi-
tány segítője volt a női váloga-
tottnál.

A 65 éves Zsiga Gyula 2010-
től került közelebbi kapcsolatba 
az utánpótlás-neveléssel; közre-
működött a Budai Farkasok Ké-
zilabda Klub és Utánpótlás-ne-
velő Központ megalapításában, 
és a szakmai munkát felügyel-
te. Legutóbb a hazai szövet-
ségben tevékenykedett ezen 
a területen, országos fejlesztő 
programot dolgozott ki. Szerin-
te a hazai képzésből hiányzik 
a mentalitásnevelés és a ké-
pességfejlesztés, s bízik benne, 
hogy Szegeden ezen a területen 
nagyot léphetnek előre.
JANCSÓ A LEGJOBB. Kluj-
ber Katrint, az Eb-bronzér-
mes női válogatott jobbátlövő-
jét és Imre Bencét, a férficsa-
pat jobbszélsőjét választotta a 
2024-es esztendő legjobb játé-
kosának a Magyar Kézilabda 
Szövetség. Szegedre is jutott 
elismerés: az év kerekesszé-
kes játékosa Jancsó Tamás, a 
Szegedi Kerekesszékes Kézi-
labda SE kapitánya lett.
ÚJABB VILÁGVERSENYEK 
SZEGEDEN? Cseh Ottó, a Ma-
gyar Evezős Szövetség elnöke 
a szervezet honlapján értékel-
te a tavalyi évet, emellett a jövő 
céljairól is beszélt. A beszámo-
ló kiemelte, hogy a szegedi Eu-
rópa-bajnokság, illetve olimpi-
ai kvalifikációs regatta komoly 
elismerést kapott a nemzetkö-
zi és az európai szövetségtől 
is, így érdemes azon dolgozni, 
hogy Szegeden újabb világver-
senyeket rendezzenek akár az 
utánpótlás, akár a felnőttme-
zőny számára.
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Nagyot szeretne alkotni a vb-n  
a kézilabda-válogatott

Három szegedi játszik a magyar csapatban, amely már el is kezdte a tornát

Elkezdődött a férfi-kézilabdázók 
világbajnoksága: a magyar válo-
gatott lapzártánk után már össze-
csapott Észak-Macedóniával és 
Guineával, ám az igazi izgalmak 
csak ezután következnek. Az OTP 
Bank-Pick Szeged játékosaival 
felálló nemzeti csapat számára az 
elődöntőbe kerülés sem elérhetet-
len.

Szegedi főpróba

Mielőtt a világbajnokság esélyeire 
térnénk, beszéljünk a főpróbáról, 
hiszen az éppen Szegeden volt: az 
utolsó felkészülési mérkőzésen a 
magyar csapat 28–23-ra legyőzte 
Szerbiát a Pick Arénában, hatezer 
néző előtt. Az OTP Bank-Pick Sze-
ged játékosai közül Bánhidi Bence, 
Bodó Richárd és Mikler Roland is 
pályára lépett, akik természete-
sen a világbajnokságra is utaz- 
hattak.

Kötelező továbbjutás

Chema Rodríguez szövetségi kapi-
tány csapata azóta megkezdte a 
horvát–dán–norvég közös rende-
zésű tornát, a csoportkörben lap-
zártánk után letudta az Észak-Ma-
cedónia, a Guinea és a Hollandia 
elleni meccseket. Mivel a szintén 
varasdi középdöntőbe az első há-

rom helyezett jutott, várhatóan ez 
nem okozott gondot Bánhidiéknak. 

Izgalmakra felkészülni!

A középdöntőbe minden csapat viszi 
magával a másik két továbbjutó el-
leni eredményeit. Itt a Katar, Kuvait, 
Ausztria, Franciaország négyes első 
három helyezettje lehet a magyarok 
ellenfele. A papírforma alapján nem 
szabad, hogy Katar vagy Kuvait le-
győzése problémát okozzon Bodó-
éknak. Ausztria a tavalyi Eb közép-
döntőjében meglepetésre 30–29-re 

nyert a magyarok ellen, ám ezúttal 
hiányzik a keretéből az egyik leg-
jobbja, Nikola Bilyk. Az előző vb-n 
ezüstérmes, Európa-bajnoki címvé-

dő franciák ezúttal is rendkívül erős 
kerettel, éremesélyesként érkeznek 
a tornára.

Érmes álmok?

A középdöntős csoport első két helye-
zettje folytathatja a zágrábi negyed-
döntőben. Ha a magyar együttes oda-
jut, az erőviszonyok alapján minden 
bizonnyal Izland, Egyiptom, Szlové-
nia és a társházigazda Horvátország 
közül kerül ki az ellenfele. Ennek az 
ágnak az elődöntője szintén a horvát 
fővárosban lesz, a döntőt és a bronz-
mérkőzést pedig Oslóban rendezik. 
Az MTI várakozása szerint a negyed-
döntőbe jutás nem lesz könnyű, de az 
elődöntőbe kerülés sem elérhetetlen.

Ez a 29. férfi vb, a mezőny 32 
csapata összesen 108 mérkőzést 
játszik Norvégiában (Oslo), Dániá-
ban (Herning) és Horvátországban 
(Poreč, Varasd, Zágráb) a húsz nap 
alatt.

Nádas Bence: Szeretnék bizonyítani egyesben
Sífutó edzőtáborban készült az idényre az MVM Szegedi VE olimpiai ezüstérmes kajakosa

Idén egyesben is szeretne 
bizonyítani a kajakos Nádas 
Bence, aki Tótka Sándorral 
ezüstérmet szerzett a párizsi 
olimpián K2 500 méteren.

A
z MVM Szegedi VE 
világ- és Európa-baj-
nok, 28 éves ver-
senyzője az edzője, 

Hüvös Viktor irányította cso-
porttal az ausztriai Ramsau-
ban készült az idényre, sífutó 
edzőtáborban. A korábbi évek-
ben nem volt ez megszokott 
program, legutóbb 2022-ben 
akadt ilyenre példa, de Nádas 
is úgy gondolja, hogy időnként 
szükséges változtatni.

– Szerintem az ilyenek fel-
pezsdítik a szürke hétközna-
pokat, arról nem is beszélve, 
hogy gyönyörű helyen jártunk 

– nyilatkozott a magyar szö-
vetség honlapján a szegediek 
kajakosa. Hozzátette: edzé-
senként 14-16 kilométert tet-
tek meg, amit kiegészítettek a 
kondiedzések is.

– Nagyon elfáradtam. 
Szoktam mondani, hogy a 
sportok tekintetében csak a 
kajakozáshoz értek igazán. 
Bármilyen sportágba bele 
tudok dögleni, ha kell, de se 
az úszó, se a futó, se a sífutó 
technikám nem mondható 
gazdaságosnak. Viszont így is 
megtalálom a szépségét és 
kihajtom magam, a pulzusom 
rendre az egekben van.

Nádas Párizs után két és 
fél hónap szabadságot vett ki, 
mostanra azonban úgy érzi, si-
került visszarázódnia a dolgos 
hétköznapokba.

– Most kezdem újra azt 
érezni, hogy erőm teljében va-
gyok. Kondiban erős vagyok, 
futásban és úszásban is lépde-
lek előre. Az igazság az, hogy 
sosem pihentem még ilyen 
hosszú ideig az év fő versenye 
után, de nem is tervezek ilyet 

a következő négy évben. Egy 
négy-öt hetes pihenőből sok-
kal könnyebb visszarázódni a 
munkába.

Hüvös Viktor csapata, a 
Kicsi Team bővült a tavalyi 
év végén, Balogh Gergely és 
Fodor Bence mellett Szendy 
Maximilián, Rendessy Eszter, 
Lucz Anna és Nádas Bence 
menyasszonya, Kiss Blanka is 
ott volt az osztrák Alpokban.

– Szerintem mindenki 
megtalálta a helyét a csapat-
ban, tök jó kohézió alakult ki 
már az otthoni edzések során. 
Jó hangulatban teltek az edzé-
sek, és családon belül is min-
dent sikerül megoldani. Blan-
kával, nemhogy nincs több 
konfliktusunk, épp ellenkező-
leg, mivel majdnem ugyanazt 
a munkát végezzük az edzése-

ken, így a nehezebb napokon 
is könnyen megértjük egymás 
nyűgét, baját – mondta Nádas.

A további programban 
idén csak egy meleg vízi edző-
tábor szerepel: február elsején 
Dél-Afrikába utazik a csoport 
négy hétre.

– Még nincs pontos el-
képzelésem az idei célokról, 
viszont szeretnék elsősorban 
magamnak bizonyítani egyes-
ben – nyilatkozott a 2025-ös 
tervekről Nádas, aki egyéni-
ben legutóbb a 2021-es sze-
gedi világkupán indult, akkor 
K1 500 méteren győzni tu-
dott. – Mindig szerettem volna 
megmutatni, hogy egyesben 
is ott tudok lenni a legjobbak 
között. A többi még nyitott kér-
dés, elsősorban az egyesre fó-
kuszálok – tette hozzá.

Nádas Bence, a sífutó. 
Fotó: MKKSZ

Bodóék a szegedi főpróba után már Varasdon bizonyíthatnak. Fotó: MTI

Mindenhol Pick-játékos
A vb-n az OTP Bank-Pick Szeged 11 játékosa vesz részt. A Mikler, Bán-
hidi, Bodó magyar trió mellett Mario Šoštarič és Marin Jelinić a horvát, 
Tobias Thulin a svéd, Borut Mačkovšek a szlovén, Imanol Garciandia 
a spanyol, Sebastian Frimmel az osztrák, Janus Smárason az izlandi, 
Magnus Abelvik Rød pedig a norvég nemzeti együttesben lép pályára. 
A szegedi vezetőedző, Michael Apelgren is ott van a tornán, ő a svéd 
válogatott szövetségi kapitánya.
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SZEGEDEN KÖTÖTTEK HÁZASSÁGOT 
január 11-én:

Maróti Györk Attila és Fodor Éva Danica, 
Germáni Attila és Szikora Lívia, 

Balla Zoltán és Bali Nikolett Ildikó

GRATULÁLUNK!

Időjárás-előrejelzés Szegedre:
sok felhő, kevés napsütés

Január 
20. 

hétfő  

Január  
21. 

kedd

Január 
22. 

szerda

Január 
23. 

csütörtök

Január  
24. 

péntek  

Január  
25. 

szombat 

Január  
26. 

vasárnap

Borús,
ködös idő

1/–2
Fábián,

Sebestyén

Borús,
ködös idő

1/–2

Ágnes

Borús
idő

1/–2
Artúr,
Vince

Erősen 
felhős

2/–2
Rajmund,

Zelma

Közepesen 
felhős

4/–3

Timót

Erősen 
felhős

6/–1

Pál

Zápor

6/0
Paula,
Vanda
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Anyakönyvi hírek

Képviselői 

fogadóóra

JANUÁR 22., SZERDA
Mihálik Edvin: 17.00 – 18.00 (Somogyi-könyvtár Odesszai 
Fiókkönyvtára, Székely sor 11.)
JANUÁR 30., CSÜTÖRTÖK
Urbán Tamás: 17.00 – 18.00 (Tabán Általános Iskola és 
Alapfokú Művészeti Iskola, Tabán u. 17.)



2025. JANUÁR 20., HÉTFŐ

EXHIBITION ON SCREEN: 
JOHN SINGER SARGENT, 
A JÓLÉT FESTŐJE
Helyszín: Belvárosi Mozi
Időpont: január 26., vasár-
nap, 16 óra

KOLOMPOS FARSANG
Helyszín: Agóra
Időpont: január 28., kedd, 
10 óra

MI BAJUNK LEHET?
Helyszín: Agóra
Időpont: január 28., kedd, 
19 és 21 óra
Ács Fruzsina és Sza-
bó Balázs Máté közös  
estje.

12 SZÍNES

KOS (III. 21–IV. 20.) 
Meglehetősen összesűrű-
södtek a dolgok ön körül, 

néha úgy érzi, nem látja az 
alagút végét. Rangsorolja a 
feladatait, s ha ez nem megy 
egyedül, kérjen segítséget. Tölt-
sön több időt a családjával!

BIKA (IV. 21–V. 20.) 
Munkahelyi problémák 
várhatók a héten, ráadásul 

keményen kell fellépnie 
az érdekei érvényesítéséért. 
De mindenképpen tartson ki 
elképzelése mellett!

IKREK (V. 21–VI. 21.)  
Kissé túl aktív 
mostanában, és az ön 
környezetében élők nem 

képesek felvenni a ritmusát. 
Emiatt különösen partnere 
neheztelhet, figyeljen jobban 
oda rá! Igyekezzen nyíltan és 
egyenesen kommunikálni, mert 
ezzel sok félreértést elkerülhet.

RÁK (VI. 22–VII. 22.) 
Törődjön többet anyagi 
helyzetével, különösen, 
ha befektetésen gondol-

kodik. Ez a hét remek időszak-
nak tűnik régóta dédelgetett 
tervei megvalósítására, és en-
nek során nyugodt lélekkel tá-
maszkodhat a családjára.

OROSZLÁN (VII. 23– 
VIII. 22.) Ebben az ön 
számára zaklatott idő-
szakban párja társaságá-

ban lelhet békére. Beszéljék 
át a problémákat közösen. És 
ne feledje: egy jó séta a termé-
szetben sok mindenre gyógyírt 
jelenthet!

SZŰZ (VIII. 23–IX.  
22.) Ezekben a napok-
ban különösen fontos, 
hogy figyelembe vegye a 

másoktól származó javas-
latokat! Ezek nagyobb hatással 
lehetnek a jövőjére, mint elsőre 
gondolná. 

MÉRLEG (IX. 23–X.  
22.) A pénzügyek terén 
szerencsés napok elé 
néz, de csak akkor, ha a 

legbelső megérzéseire hall-
gat. Úgyhogy most ne figyeljen 
mások véleményére! Szabad 
idejét töltse relaxációval és ze-
nehallgatással!

SKORPIÓ (X. 23– 
XI. 21.) Minden nagyon 
jól fog alakulni az életében 
a következő héten. Ossza 

meg élményeit másokkal, akár 
írásban is. Valamelyikük nem 
várt módon fogja viszonozni a 
kedvességét!

NYILAS (XI. 22–XII. 
21.) Ha módja van rá, 
vegyen ki szabadságot! 
Itt az ideje, hogy a fel-

töltődésre is gondoljon, s 
foglalkozzon egy kicsit többet 
az önnek fontos dolgokkal. Csa-
ládjával kiránduljanak egy jót, 
lehetőleg a hegyekbe!

BAK (XII. 22–I. 20.) 
Ez az alkalmazkodás 
időszaka, amikor át kell 
engednie másoknak az 

irányítást. Ily módon sok prob-
lémája könnyebben megoldód-
hat, mint remélte.

VÍZÖNTŐ (I. 21–II. 19.) 
Ezen a héten ne kezdjen 
semmilyen komolyabb 
vállalkozásba! Tegyen 

inkább rendet a lakókörnye-
zetében, főleg akkor, ha a kö-
zelmúltban ezzel nem törődött. 
Kérje hozzá barátai segítségét, 
együtt gyorsabban telik az idő. 

HALAK (II. 20–III. 20.)  
A héten semmit ne si-
essen el! Álljon készen 
eddigi hibái kijavítására, 

főleg a munka területén. A 
határidőket tartsa be, ha nem 
akarja magára vonni környeze-
te neheztelését. 

Horoszkóp Szeged régen

Párkapcsolati hiedelmek, kolompos farsang

A SZEGEDI EMLÉKKERESŐ MESÉLJ A KÉPRŐL SOROZATÁNAK ÚJABB FOTÓJÁT MUTATJUK MEG EZEN A HÉTEN. Csaknem százan szóltak 
hozzá az Olajos utcai „kifliházról” készült fekete-fehér fotóhoz. Az egyik kommentelő azt írja: „Ott lakozom a jobb sarokban tízéves korom óta (1969), 
furcsa így, »kopaszon« látni az utcát, sima járdával.” Más a Víztorony téri buszpályaudvar elődjéről emlékezett meg, az Olajos utcai végállomásról. Meg-
jegyezte: a tarjáni lakótelepet 1968-ban kezdték építeni, és mai kiépítettségét 1988-ban nyerte el. Elsőként az Olajbányász tér, a Csörlő, az Olajos és a 
Csorba utca keleti oldala készült el. Ezért jelentkezett itt a legnagyobb igény a tömegközlekedésre. Egy korábbi lakó azt tette hozzá, hogy az akkori kis 
fák ma már fantasztikusan szép lombsátorba vonják az utcát. A képen még hiányoznak a padok. Egy emlékező a DÉLÉP építkezését elevenítette fel: 
„A Tarján 1. sz. iskolát is akkor építették fel. Még ugráltam a falain. Téglablokkos házakról beszélünk. 1970-ben már abban az iskolában folytattam a 
tanulást, az 5. osztályban.” A korábbi időkről egy hölgy azt fűzte hozzá: magánházak és üres telkek-kertek voltak itt. Rengeteg nagycsaládos költözött 
be, aki a szüleivel lakott még házasságkötés után is. Kellettek a lakások az új nemzedéknek, és ez volt a leggyorsabb és legolcsóbb formája a lakás-
hoz jutásnak. Fotó: Szegedi emlékkereső.

Szeged Megyei Jogú Város Közgyűlése pályázatot hir-

det a Kövér Béla Bábszínház igazgatói beosztásá-

nak betöltésére, 2025. július 1-től 2030. június 30-ig 

tartó, 5 éves, határozott időre szóló magasabb ve-

zetői megbízással. Részletek a www.szegedvaros.hu 

internetes oldalon.

KRUSOVSZKY DÉNES A 
SOMOGYIBAN
Helyszín: Somogyi-könyvtár
Időpont: január 22., szerda, 
17 óra
Verseskötet-bemutató.

ARANYÉLET: TESTI-LELKI 
EGÉSZSÉG A B OLDALON
Helyszín: Agóra
Időpont: január 22., szerda, 
19 óra
Részletek Janikovszky Éva A 
lemez két oldala című művé-
ből. Közreműködik: Urbano-
vits Krisztina színésznő, Sza-
bó Simon színész, Katona 
Renáta szülész-nőgyógyász 
és Léder László pszicholó-
gus.

KIT SZERETTÉL, MA-
DÁCH?
Helyszín: Agóra

Időpont: január 23., csütör-
tök, 13 óra
Monodráma.

MEMÓRIA CAFÉ 4.
Helyszín: Somogyi-könyvtár
Időpont: január 23., csütör-
tök, 16.30 óra
Demenciaérzékenyítő prog-
ram.

BÓDI TESÓK TÉLI ROAD- 
SHOW-JA
Helyszín: IH Rendezvényköz-
pont
Időpont: január 23., csütör-
tök, 18 óra

A SZEGEDI DEÁK BIG 
BAND KONCERTJE
Helyszín: IH Rendezvényköz-
pont
Időpont: január 23., csütör-
tök, 19 óra

PÁRKAPCSOLATI HIEDEL-
MEK 
Helyszín: Agóra
Időpont: január 24., péntek, 
18.30 óra
Előadás.

KACSA
Helyszín: Kisszínház
Időpont: január 24., péntek, 
19 óra
Hírszínházi előadás.

A DZSUNGEL KÖNYVE
Helyszín: Nagyszínház
Időpont: január 24., 26., 28.

HAYDNTŐL MICHAEL 
JACKSONIG

Helyszín: Kecskési Művelő-
dési Ház
Időpont: január 25., szom-
bat, 10 óra
Barangolás a zenetörténet-
ben.

HARRY POTTER MESÉS 
INTERAKTÍV ILLÚZIÓ- 
SHOW
Helyszín: Belvárosi Mozi
Időpont: január 25., szom-
bat, 11 óra

A PÚPOS LOVACSKA
Helyszín: Kövér Béla Báb-
színház
Időpont: január 25., szom-
bat, 18 óra


